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Novinky z fotbalového oddílu AC Lelekovice 
 

Ohlédnutí za loňskou sezonou 
Starší přípravka se rozloučila se sezonou 2010-2011 krásným třetím místem v tabul-

ce a celý rok pěkně šlapala na paty nejlepším dvou týmům. Vţdy s Nordicem a 

Medlánkami svedla vyrovnané zápasy. 

Dorost ukončil své roční působení sice posledním místem, ale stále se herně zlepšo-
val. Potěšením je, ţe ti nejstarší kluci se zapojí do našeho „A“ týmu a ti nejšikov-

nější budou dále hostovat za dorost v Kuřimi. 

Muţi udělali fanouškům v uplynulé sezoně největší radost. Skončili na druhém mís-
tě městského přeboru, coţ je nejlepší umístění lelekovického fotbalového druţstva 

za několik pěkných pár desítek let. Odchod trenéra Ivoše Peřiny a některých hráčů 

je však velkou ztrátou a letošní ambice jsou tak mnohem skromnější. 
 

Před nadcházející sezonou 

Do nového ročníku 2011-2012 jsou přihlášeny opět tři druţstva. Nově mladší pří-

pravka, dále pak mladší ţáci a samozřejmě muţi. 

 

Mladší přípravka má premiéru  

Ti nejmenší chlapci si po jarních přátelských zápasech a domácím turnaji okusí 
opravdovou soutěţ. Budeme jim fandit a drţet palce. 

Mladší žáci jsou pokračováním skvělé party odrostlejších kluků, jeţ loni a přede-

vším předloni překvapila snad kaţdého soupeře. Velmi úzký kádr chlapců to však 
bude mít letos velmi těţké. 

Muži jsou přihlášeni opět do městského přeboru. Dodatečně po skončení loňské 

sezony byla moţnost z druhého místa postoupit do krajské 1.B třídy, avšak po zra-

lém uváţení výkonného výboru AC nebyla nabídka akceptována. Především finanč-
ní, ale i neodpovídající technické moţnosti, spolu s velmi úzkým kádrem vlastních 

hráčů, novým trenérem  a teprve rozvíjející se koncepcí vedly k jednoznačnému 

rozhodnutí-hrát se ctí dále nejvyšší městskou soutěţ. Drnovice byly jen jedny.   
Do vyšší krajské soutěţe postoupila nakonec aţ z pátého místa Slatina a byla 

přiřazena do hodonínského okresu! 

 

Popřejme všem lelekovickým fotbalovým týmům co nejlepší výsledky, žádná 

zranění a mnoho spokojených fanoušků. Soutěže začínají  již  koncem srpna a 

začátkem září, tak tedy Lele Olééé. 
 

Uzávěrka 19.8.2011 Příští číslo cca: 11/2011     Září - Říjen  2011 

30 let existence mateřské školy v nové  budově  aneb 

historie mateřské školy v Lelekovicích od roku 1959 

  
Výstavba nové budovy mateřské školy byla zahájena v roce 1972.  Její realizace 
však nebyla jednoduchá, stavba nepostupovala tak rychle, jak se předpokládalo. 

Projekt byl atypický, terén svaţitý 

a nepodařilo se zajistit trvalý sta-
vební dozor. V některých období 

bylo nutno výstavbu přerušit pro 

nedostatek stavebního materiálu. 

Výstavbu  řídili členové rady 
MNV – předseda Vladimír Kincl, 

Ing. Bořivoj Milion CSc., později 

Ing. Jiří Kudla.  Pracovníky byli 
převáţně občané – brigádníci. Na  

stavbě bylo odpracováno přes 18 

tisíc brigádnických hodin, hodnota 

díla vyčíslena na 1,5 mil. Kčs. 
1.9.1981 došlo k otevření školy ve 

dvou odděleních, coţ rázem rozšířilo kapacitu na  61 dětí. Součástí areálu školy 

byla také nová školní kuchyně, ve které se vařily obědy i pro děti základní školy. 
O rok později proběhla závěrečná  úprava  školní zahrady. V roce 1992 byla budo-

va plynofikována, v roce 1995 napojena na veřejný vodovod. 

Potřeba zajistit péči o děti zaměstnaných matek byla od 6.10.1959 řešena vyuţitím 
jedné třídy v budově základní školy. „Mateřská škola je s polodenním provozem a 

o prázdninách jsou děti doma“, píše ředitelka p. Marie Turečková z Brna do kroni-

ky v roce 1959.  A dále: „Na škole učily ještě tyto soudruţky učitelky: Vlasta To-

manová a Emilie Vaváková z Brna ,Vladimíra Dupalová z Malhostovic (ředitelka) 
a Marie Třeštíková ze Svatoslavy. Kaţdým rokem navštěvovalo mateřskou školu 

kolem 30 dětí. Školnicí ve škole byla Dagmar Hušková“. V letech 1966-1970 ško-

lu řídily postupně Pěva Tauberová-Kravčenková, Olga Vřešťálová a Libuše Ze-
mánková. Několikrát do roka  děti společně navštívily  zubního a  dětského lékaře, 



pravidelně byly učitelkami váţeny a měřeny, zpívaly, recitovaly a kreslily.  
Díky zřízení  školní kuchyně a úpravám pavilonku v zahradě základní školy, 

který začal slouţit k odpolednímu odpočinku dětí, uţ byla v roce 1972 školka 

celodenní. Zaměstnankyněmi školy v letech 1972-1974 byly ředitelka  

M.Mičánková, učitelka O. Vřešťálová, kuchařka A. Jelínková a dlouholetá pra-
covnice, školnice, později kuchařka, paní D. Hušková. Záznamy  v kronice dal-

šího desetiletí v historii školky jsou obsáhlejší, dovídáme se o spolupráci se zá-

kladní školou, pořádání besídek i dalších převáţně občanských aktivitách  - 
v duchu všudypřítomné  komunistické výchovy. Do roku 1986 pracovaly 

v mateřské škole ještě ředitelky H. Křenková a D. Skoupá, učitelky B. Fikejso-

vá, I. Smíšková, J. Janková, kuchařky E. Večeřová, školnice a výpomocná ku-
chařka J. Závodníková, D. Skoupá-vedoucí stravování, M. Štropová-pomocná 

kuchařka, školnice V. Čechová, uklizečka M. Cibulková a topička L. Šustáčko-

vá.  Dva roky před sametovou revolucí v roce 1987 dostala školka novou ředitel-

ku, R. Jonášovou. Novou školku bylo třeba dovybavit, osm let po dostavbě se 
měnily kvůli nedostatečné izolaci podlahy, rovnou střechou do školní kuchyně 

zatékalo.  V roce 1996 musela být nad ní postavena sedlová střecha. Rozsáhlý 

pozemek školní zahrady se vzrostlou zelení byl udrţovaný pouze svépomocí 
občanů, a to velmi nepravidelně, proto začal neudrţitelně zarůstat. Ze záznamů 

v kronice je  v průběhu let patrná určitá uvolněnost a optimizmus. Docházelo ke 

změnám v pojetí předškolní výchovy, které se konkrétně projevily v pedagogic-
ké práci s dětmi i v koncepci mateřské školy jako takové. Důraz na ekologii ve 

výchově a vzdělávání dětí byl z  hlediska geografického umístění mateřské školy 

koncepčně logický. V letech 1987-1998 školu řídila R. Jonášová, na tu navázala 

L. Rabiňáková. V roce 1999 byla na základě výběrového řízení do funkce ředi-
telky jmenována  E. Pešlová. Ve školce učily A. Moravcová-Janská, I. Šlapan-

ská, Z. Havránková, R. Vodičková, A. Petříková a L. Šimečková. Provoz po-

stupně technicky zabezpečovali B. Klusoň-topič, H. Tuţková-školnice, J. Miku-
lová-školnice a topička, A. Dostálová-vedoucí školní kuchyně, kuchařky H. An-

tonínová, M. Štropová, D. Křehlíková, D. Hlavničková a samozřejmě - kdo jiný 

D. Hušková. Ta pracovala ve školce od jejího zrodu v roce 1959 aţ do roku 

1991. O více neţ padesátileté historii mateřského školství v Lelekovicích ví urči-
tě i to, co se ani z kronik nedovíme. 

Prameny : Kronika mateřské školy 

Publikace Lelekovice 98 – 710 let od první písemné zmínky o obci  

Přijďte si do mateřské školy zase po letech  pohrát a zavzpomínat v neděli 

2. října 2011 od 10, 00 – 16,00 hodin.  

Můţete vidět filmy a projekci fotografií z výstavby školky a další zajímavé ma-
teriály, například kroniky, fotografie a videozáznamy z vystoupení dětí. 

                 E.Pešlová, ředitelka MŠ 

 Váţení spoluobčané, 
 

během posledních měsíců naše obec navázala uţší spolupráci 

s hokejovým týmem Kometa Brno, lépe řečeno, stali jsme se part-

nerskou obcí tohoto klubu v rámci projektu Království Komety. 
Jeho cílem je především vyjádřit poděkování všem fanouškům, kterých jistě není 

málo ani v naší obci. Zapojením do tohoto projektu jsme jako obec získali jisté 

výhody v rámci klubu – jedná se například o moţnost rezervace vstupenek na do-
mácí zápasy, moţnost zakoupení limitované edice zboţí s názvem obce, moţnost 

účasti na různých akcích a projektech klubu, jako jsou například populární Dortiá-

da s Kometou nebo Tour de Morava aneb Cestou necestou po Království Moravy. 
Více informací o projektu naleznete na webových stránkách klubu - http://hc-

kometa.cz .Věřím, ţe mnoho z vás toto partnerství nejen uvítá, ale i aktivně vyu-

ţije výše uvedené výhody. Pro ostatní, třeba ještě hokejem nedotčené, skýtá tento 

projekt moţnost poznat jedinečnou atmosféru brněnského hokeje, kterou nám zá-
vidí nejeden klub.V příštích číslech zpravodaje se proto budete setkávat 

s informacemi o jednotlivých akcích, jak jen to jeho periodicita dovolí. Jako kaţ-

dý rok, tak i letos se můţete těšit na tradiční křest nového dresu, jehoţ kmotry 
budou všichni hráči „A“ týmu a nemůţe chybět ani autogramiáda všech účastní-

ků. Slavnostní křest nového dresu na sezónu 2010/2011 se uskuteční v neděli 

4.9.2011 od 14:00 před hypermarketem Globus.   
S případnými dotazy se na mě neváhejte kdykoli obrátit.       Miroslava Ošmerová 

 

VZHŮRU BRNO KOMETA!      

Kanalizace a ČOV 
 
Harmonogram prací na období  září - říjen / 2011 

V současné době probíhají práce na stoce AG v ulici Zahumení, budou pokračo-

vat i v září ulicí Koretina. Ve druhé polovině září se zahájí práce na realizaci sto-

ky AG-2 U Vápenice a AG-1 v ulici Zahumení, část od rozcestí kolem zdravotní-
ho střediska. Přechod září-říjen odbočka na začátku Zahumení za studnou. V říjnu 

budou obnoveny práce na stoce A v ulici Podemlýn směrem k samoobsluze, dále 

propojení stoky  A se stokou AB (K Hluku) a dokončení stoky AD za mostkem 
v ulici Pindula. Současně probíhají práce na stavbě ČOV. V měsíci září budou 

prováděny přípojky v komunikacích Úvoz (AE-2), Kout (AF-1), Příhon (AK, AK

-1) a Mackovec (AL). V říjnu pokračování v ulici Mackovec, dále Na Hrázi (AD), 

K Hluku (AB) a v Podemlýnu (A) od čistírny.  Následovat bude zapravení komu-
nikací Úvoz a Kout. Bliţší informace a připomínky u pana stavbyvedoucího Bc. 

Karla Fialy (tel.774 455 005).  

http://hc-kometa.cz/
http://hc-kometa.cz/


Z OBECNÍ KRONIKY 

 

Pokračování rok 1961: Sdruţení rodičů a přátel školy zakoupilo pro nár. školu 

magnetofon v ceně 2.500,- Kčs a stůl pro stolní tenis v ceně 500,- Kčs. Dále roz-

hodlo, ţe svépomocí zbudují nový plot kolem školní zahrady. Zakoupilo jiţ pleti-
vo v ceně 1.600,- Kčs a členové výboru SRPŠ se snaţí sehnat potřebné sloupky, 

aby plot mohl být co nejdřív postaven. Ţáci naší školy v podzimních měsících 

pilně sbírali ţaludy. Ve sběru se zúčastnili i krajské soutěţe a v ní získali 1.místo. 
Krajská správa lesů za toto umístění předá škole 1.750,- Kčs  jako odměnu.  

 Začíná se šířit televizní vysílání. V naší obci si jiţ 10 rodin zakoupilo první 

televizory. Poţárníci se zúčastnili oblastní soutěţe poţárních druţstev ve Vever-
ské Bítýšce. V této soutěţi se dařilo všem třem druţstvům našeho poţárního sboru  

v kategorii ţáků, dorostenců i muţů. Vítězstvím si zajistili naši chlapci postup do 

okresního kola.  

 JZD v naší  obci mělo v letošním roce pěknou úrodu řepky. Sklidilo ji na 
90 q, coţ druţstvu finančně značně pomohlo, neboť jeden metrický cent se prodá-

vá za 300,- Kčs do státního výkupu. Také do sklizně obilí, které je na 70 ha, s oh-

ledem na špatné počasí, druţstvo nasadilo všechny dostupné prostředky od samo-
vazu po ruční kosení polehlého obilí.  

    AKTUÁLNÍ INFORMACE 
 

 Svoz PDO (čtrnáctidenní) - 2.9., 16.9., 30.9., 14.10., 28.10., 11.11.2011 

 Předpokládaný termín veřejného jednání zastupitelstva  obce je dne 
3.10.2011 

 Ekodvůr sděluje občanům, ţe lze odevzdávat ve sběrném dvoře obaly pou-

ţitých  prázdných tonerů z tiskáren a kopírek. Velkoobjemový odpad lze 

odevzdávat pouze v den vyhlášení sběru !!!!!! 

 V pondělí 17.10.2011 v době od 16.00 do 17.30 hod. bude ve dvoře OÚ 

sběr šatstva a jiných potřeb pro humanitární účely. 

 Sběr nebezpečného odpadu se uskuteční v sobotu 22.10.2011 od 10.00 
do 13.00 hod. v ekodvoře. V tuto dobu bude odběr ostatního odpadu ome-

zen. 

 Od 12.9.2011 budou na sběrná místa doplněny kontejnery na BIOODPAD 
se svozem 2x týdně. Bliţší informace o třídění BIOODPADU najdete na 

letáčku svozové firmy van Gansewinkel. 

 ZŠ Lelekovice oznamuje, ţe podzimní prázdniny jsou od středy 26.října do 
pátku 28.října 2011. 

 MŠ Lelekovice zve v pátek 23.9.2011 maminky s dětmi na loutkovou po-

hádku o perníkové chaloupce, začátek v 9.00 hod. 

Čí sú hody? Naše! 
 
Příprava našich obecních, Václav-

ských hodů je pár dnů před finišem. 

Výsledek několikaměsíční práce sku-

piny ochotných lidiček se veřejnosti 
představí v sobotu 24. září v tradičním 

gardu, tj. dopoledne budou stárci zvát 

obyvatele k účasti na hodovním vese-
lí, poobědovým průvodem po Leleko-

vicích, při kterém si stárci vyzvedáva-

jí svoje stárky, slavnostním zatanče-

ním besedy kolem májky na Skalce a 
posledním bodem programu bude ve-

černí taneční zábava. Aby ale tohle 

všechno mělo v onu sobotu hladký 
průběh, aby páry stárků byly patřičně 

připravené a vybavené, zkrátka aby 

všechno potřebné bylo hotovo, musí 
se započít s přípravami uţ několik 

měsíců předtím.  

Začíná se tím nejdůleţitějším, a to je 

zjištění zájmu ze strany stárků a  jestli 
jich vůbec bude dostatek. Po několika 

předchozích hubenějších létech překvapili místní mladí loňskou rekordní účastí, 

kdy se Václavských hodů zúčastnilo 24 krojovaných párů. A tento zájem byl 
velkým příslibem pro roky následující. Minimální počet párů sice není stanoven, 

v poválečném období bývalo několikero hodů jen se šesti páry, ale letos se jich 

připravuje 16, takţe se můţeme těšit na 4 taneční kolečka.Místní omladina se jiţ 
po několik týdnů intenzivně věnuje jejich  přípravě. Letos se pustila do nácviku 

České  i  Moravské besedy. Pokud však by ještě někdo měl zájem se hodů jako 

stárek či stárka zúčastnit, rádi ho uvítáme na našich společných schůzkách kaţ-

dou neděli od 19,00 hodin v sokolovně na Skalce.  
Pro většinu je potřeba rezervovat kroje a boty. Obvykle se půjčují u paní Hoda-

ňové ve Slatině a zamlouvají se skoro rok předem. Uţ několik let můţete na 

obecních hodech vídat také místní lelekovské kroje, které jsou trochu méně 
zdobné neţ ty kyjovské, ale půvab jim rozhodně nechybí. 

Týden před konáním hodů pak nastupují intenzívní přípravy. Z lesa se musí do-

pravit pokácený vysoký strom, dnes uţ za pomoci techniky se postaví mája, kte-

rou stárci nonstop hlídají. 



Lelekovičtí stárci, Sokol a Zastupitelé obce Lelekovice zvou všechny   

občany na tradiční  

 

VÁCLAVSKÉ HODY, které se konají v sobotu 24.9.2011. 

Program:   od   8.00 hod. zvaní občanů na hody 
         od 14.00 hod. průvod stárků obcí 

         od 20.00 hod. hodová zábava v Sokolovně 

K tanci a poslechu hraje dechová kapela  Moraváci.  

Stárky sice nemají povinnosti u velké máje, ale rozhodně se nenudí, musí stih-
nout spoustu jiného. Zdobí menší májky, které se umísťují na jejich domy, po-

tom taky haldu rozmarýnových snítků (pro informaci jich je přes šest stovek), 

které se rozdávají obyvatelům při zvaní na hody, šperkují rozmarýnu a holínky 

svého stárka, věnečky na hlavy, coţ obnáší nejen spoustu uzlíků a mašliček, ale 
předně nákup kilometrů barevných pentlí a pentliček a hodiny titěrné práce. 

Na nich je také příprava občerstvení, které se rozdává při tancování u domů a je 

pak na stolech při večerní zábavě. 
No a  pak uţ  „jenom“ oblékání  kroje. Je otázkou  nikoli desítek  minut, ale  spíš  

hodin a sama by to stárka rozhodně nezvládla – ovazují, utahují, zdobí vestič-

kou, zástěrkou a mašlemi, zkrátka strojí ji obvykle dvě další  ţeny. 
Současnou podobu hodů uţ  většina obyvatel Lelekovic asi zaţila, ale pamětníků 

jsme se zeptali na jejich minulost.  

Za první zmínku o hodech v Lelekovicích lze povaţovat záznamy o posvíceních, 

které jsou v obecních kronikách datovány někdy koncem 16. století. Přibliţně 
koncem 19. století se tyto slavnosti začaly nazývat „hody“ a bývalo zvykem dě-

lat tzv. staré a mladé hody. Těm starým se také říkávalo císařské a bývaly třetí 

neděli v říjnu. Ty mladé bývaly týden po nich. 
V době první republiky byla období ekonomických krizí, poté přišla další válka, 

takţe se hody nedělaly pravidelně. Hodová tradice se postupně začala obnovovat 

aţ po 2. sv. válce, kdy se také zrodilo jejich novodobé označení „Václavské“. 
Bývávaly ale u nás i tzv. špenátové hody,  první neděli v květnu.  Hodovní obdo-

bí jsou totiţ historicky obecně spojena buď s jarním nebo podzimním odevzdá-

váním poddanských dávek vrchnosti. Na jaře se odevzdávala mláďata - kuřata, 

housata, káčata..., na podzim pak dávky z úrody plodin, ale i dospělá zvířata ja-
ko například husy. 

Průběh hodů dřívějších byl hodně podobný těm dnešním, snad jen s několika 

málo rozdíly – konaly se v neděli, protoţe soboty byly pracovními dny, stárci 
chodívali v den hodů ke stárkám na večeři, dnes chodívají na oběd a řadu let se 

ţádalo o hodovní právo předsedu Národního výboru, dnes starostu.               P. E. 

Nejvíce práce ale vykonali noví pomocníci - řádkovač se sekačkou, kterými bylo 
pokoseno zatím 40 ha obilovin. Stroje jsou určeny pro tzv. tří fázovou sklizeň, 

kdy v první fázi je obilí poloţeno do řádků, ve druhé po zaschnutí je sekačkou 

pořezáno na krátké stvoly a ve velkoobjemových vozech odvezeno k výmlatu. 

Ve třetí fázi se takto upravené obilí mlátičkou vymlátí a krátká sláma vyfouká 
do stohu. Stroje zakoupilo JZD přede ţněmi. Druţstevníkům vydatně pomáhají 

brigádníci a pracuje se i v neděli. JZD letos poprvé zavedlo ve spolupráci s Jed-

notou společné stravování druţstevníků v místním pohostinství. Oběd je v ceně 
6,- Kčs a  druţstvo jej dotuje částkou 3,50 Kčs. S kvalitou i mnoţstvím jsou 

strávníci spokojeni. 

 U poňavského mostu byla zachycena motocyklistou naše občanka B.S., 
utrpěla středně těţké zranění a byla odvezena do nemocnice v Brně. Od jara  aţ 

do srpna bylo chladné počasí s výjimkou několika teplých dnů. Zato v září celý 

měsíc byl teplý s denní teplotou přes 20 °C, ale bez deště. 

 Děti navštěvující mateřskou školku se pochlubily svými výkresy na veřej-
né výstavě v knihovně MNV. Svoje obrázky vystavovali malí kreslíři ve věku od 

4 do 6 roků. Návštěvníci výstavy, a bylo jich asi 300, velmi chválili práce těch 

nejmladších. Školka má nyní místnost v národní škole, kam chodí 30 dětí v době 
od 7.30 do 12.15 hodin. Z prodejny Jednoty č.p. 182 byla zřízena 

„Samoobsluha“. Tím se dostává našim občanům větší moţnost výběru zboţí. 

Ředitel naší nár. školy K. Tesař byl přeloţen do jiné školy. V Lelekovicích na-
stoupil jako ředitel školy v roce 1941 a má velkou zásluhu na tom, ţe naše škola 

byla opravena a zvelebena. Na jeho místo nastoupil R. Sudický. V obci se vy-

skytly tři případy onemocnění nakaţlivou ţloutenkou a také mnoho občanů one-

mocnělo chřipkou. V nár. škole bylo provedeno očkování ţactva proti TBC. 
 Naše JZD prodalo 30 selat druţstevníkům a občanům, kteří pomáhají 

druţstvu.V zimním období uhynulo přes 40 selat, protoţe vepřín pod Březinou 

nebyl v dobrém stavu, chybí klimatizační zařízení. Pro nedostatek krmiva nebu-
de splněna dodávka vepřového masa, dodávky mléka jsou překračovány. Plněny 

jsou dodávky hovězího a drůbeţího masa. 

 Pro důchodce, kteří jsou závislí na společném stravování v místním po-

hostinství, uspořádal MNV na Štědrý den štědrovečerní večeři s malou oslavou 
vánočních svátků. Sešli se odpoledne ve 14 hodin ve vánočně vyzdobené míst-

nosti pohostinství Jednoty. Nechyběl ani vánoční stromek. Štědrovečerní večeře 

byla tradiční: polévka, smaţený kapr s bramborovým salátem a zákusek. Dů-
chodci také dostali malý dárek - balíček, ve kterém byl pár rukavic, kapesníky a 

vánočka. Následovala přátelská beseda se vzpomínkami na proţitý ţivot, po kte-

ré se 38 vděčných důchodců, některých jiţ osamělých, rozešlo s dobrým vánoč-
ním pocitem do svých domovů. 

                 Chlup Zdeněk-kronikář 



pravidelně byly učitelkami váţeny a měřeny, zpívaly, recitovaly a kreslily.  
Díky zřízení  školní kuchyně a úpravám pavilonku v zahradě základní školy, 

který začal slouţit k odpolednímu odpočinku dětí, uţ byla v roce 1972 školka 

celodenní. Zaměstnankyněmi školy v letech 1972-1974 byly ředitelka  

M.Mičánková, učitelka O. Vřešťálová, kuchařka A. Jelínková a dlouholetá pra-
covnice, školnice, později kuchařka, paní D. Hušková. Záznamy  v kronice dal-

šího desetiletí v historii školky jsou obsáhlejší, dovídáme se o spolupráci se zá-

kladní školou, pořádání besídek i dalších převáţně občanských aktivitách  - 
v duchu všudypřítomné  komunistické výchovy. Do roku 1986 pracovaly 

v mateřské škole ještě ředitelky H. Křenková a D. Skoupá, učitelky B. Fikejso-

vá, I. Smíšková, J. Janková, kuchařky E. Večeřová, školnice a výpomocná ku-
chařka J. Závodníková, D. Skoupá-vedoucí stravování, M. Štropová-pomocná 

kuchařka, školnice V. Čechová, uklizečka M. Cibulková a topička L. Šustáčko-

vá.  Dva roky před sametovou revolucí v roce 1987 dostala školka novou ředitel-

ku, R. Jonášovou. Novou školku bylo třeba dovybavit, osm let po dostavbě se 
měnily kvůli nedostatečné izolaci podlahy, rovnou střechou do školní kuchyně 

zatékalo.  V roce 1996 musela být nad ní postavena sedlová střecha. Rozsáhlý 

pozemek školní zahrady se vzrostlou zelení byl udrţovaný pouze svépomocí 
občanů, a to velmi nepravidelně, proto začal neudrţitelně zarůstat. Ze záznamů 

v kronice je  v průběhu let patrná určitá uvolněnost a optimizmus. Docházelo ke 

změnám v pojetí předškolní výchovy, které se konkrétně projevily v pedagogic-
ké práci s dětmi i v koncepci mateřské školy jako takové. Důraz na ekologii ve 

výchově a vzdělávání dětí byl z  hlediska geografického umístění mateřské školy 

koncepčně logický. V letech 1987-1998 školu řídila R. Jonášová, na tu navázala 

L. Rabiňáková. V roce 1999 byla na základě výběrového řízení do funkce ředi-
telky jmenována  E. Pešlová. Ve školce učily A. Moravcová-Janská, I. Šlapan-

ská, Z. Havránková, R. Vodičková, A. Petříková a L. Šimečková. Provoz po-

stupně technicky zabezpečovali B. Klusoň-topič, H. Tuţková-školnice, J. Miku-
lová-školnice a topička, A. Dostálová-vedoucí školní kuchyně, kuchařky H. An-

tonínová, M. Štropová, D. Křehlíková, D. Hlavničková a samozřejmě - kdo jiný 

D. Hušková. Ta pracovala ve školce od jejího zrodu v roce 1959 aţ do roku 

1991. O více neţ padesátileté historii mateřského školství v Lelekovicích ví urči-
tě i to, co se ani z kronik nedovíme. 

Prameny : Kronika mateřské školy 

Publikace Lelekovice 98 – 710 let od první písemné zmínky o obci  

Přijďte si do mateřské školy zase po letech  pohrát a zavzpomínat v neděli 

2. října 2011 od 10, 00 – 16,00 hodin.  

Můţete vidět filmy a projekci fotografií z výstavby školky a další zajímavé ma-
teriály, například kroniky, fotografie a videozáznamy z vystoupení dětí. 

                 E.Pešlová, ředitelka MŠ 

 Váţení spoluobčané, 
 

během posledních měsíců naše obec navázala uţší spolupráci 

s hokejovým týmem Kometa Brno, lépe řečeno, stali jsme se part-

nerskou obcí tohoto klubu v rámci projektu Království Komety. 
Jeho cílem je především vyjádřit poděkování všem fanouškům, kterých jistě není 

málo ani v naší obci. Zapojením do tohoto projektu jsme jako obec získali jisté 

výhody v rámci klubu – jedná se například o moţnost rezervace vstupenek na do-
mácí zápasy, moţnost zakoupení limitované edice zboţí s názvem obce, moţnost 

účasti na různých akcích a projektech klubu, jako jsou například populární Dortiá-

da s Kometou nebo Tour de Morava aneb Cestou necestou po Království Moravy. 
Více informací o projektu naleznete na webových stránkách klubu - http://hc-

kometa.cz .Věřím, ţe mnoho z vás toto partnerství nejen uvítá, ale i aktivně vyu-

ţije výše uvedené výhody. Pro ostatní, třeba ještě hokejem nedotčené, skýtá tento 

projekt moţnost poznat jedinečnou atmosféru brněnského hokeje, kterou nám zá-
vidí nejeden klub.V příštích číslech zpravodaje se proto budete setkávat 

s informacemi o jednotlivých akcích, jak jen to jeho periodicita dovolí. Jako kaţ-

dý rok, tak i letos se můţete těšit na tradiční křest nového dresu, jehoţ kmotry 
budou všichni hráči „A“ týmu a nemůţe chybět ani autogramiáda všech účastní-

ků. Slavnostní křest nového dresu na sezónu 2010/2011 se uskuteční v neděli 

4.9.2011 od 14:00 před hypermarketem Globus.   
S případnými dotazy se na mě neváhejte kdykoli obrátit.       Miroslava Ošmerová 

 

VZHŮRU BRNO KOMETA!      

Kanalizace a ČOV 
 
Harmonogram prací na období  září - říjen / 2011 

V současné době probíhají práce na stoce AG v ulici Zahumení, budou pokračo-

vat i v září ulicí Koretina. Ve druhé polovině září se zahájí práce na realizaci sto-

ky AG-2 U Vápenice a AG-1 v ulici Zahumení, část od rozcestí kolem zdravotní-
ho střediska. Přechod září-říjen odbočka na začátku Zahumení za studnou. V říjnu 

budou obnoveny práce na stoce A v ulici Podemlýn směrem k samoobsluze, dále 

propojení stoky  A se stokou AB (K Hluku) a dokončení stoky AD za mostkem 
v ulici Pindula. Současně probíhají práce na stavbě ČOV. V měsíci září budou 

prováděny přípojky v komunikacích Úvoz (AE-2), Kout (AF-1), Příhon (AK, AK

-1) a Mackovec (AL). V říjnu pokračování v ulici Mackovec, dále Na Hrázi (AD), 

K Hluku (AB) a v Podemlýnu (A) od čistírny.  Následovat bude zapravení komu-
nikací Úvoz a Kout. Bliţší informace a připomínky u pana stavbyvedoucího Bc. 

Karla Fialy (tel.774 455 005).  

http://hc-kometa.cz/
http://hc-kometa.cz/


Z OBECNÍ KRONIKY 

 

Pokračování rok 1961: Sdruţení rodičů a přátel školy zakoupilo pro nár. školu 

magnetofon v ceně 2.500,- Kčs a stůl pro stolní tenis v ceně 500,- Kčs. Dále roz-

hodlo, ţe svépomocí zbudují nový plot kolem školní zahrady. Zakoupilo jiţ pleti-
vo v ceně 1.600,- Kčs a členové výboru SRPŠ se snaţí sehnat potřebné sloupky, 

aby plot mohl být co nejdřív postaven. Ţáci naší školy v podzimních měsících 

pilně sbírali ţaludy. Ve sběru se zúčastnili i krajské soutěţe a v ní získali 1.místo. 
Krajská správa lesů za toto umístění předá škole 1.750,- Kčs  jako odměnu.  

 Začíná se šířit televizní vysílání. V naší obci si jiţ 10 rodin zakoupilo první 

televizory. Poţárníci se zúčastnili oblastní soutěţe poţárních druţstev ve Vever-
ské Bítýšce. V této soutěţi se dařilo všem třem druţstvům našeho poţárního sboru  

v kategorii ţáků, dorostenců i muţů. Vítězstvím si zajistili naši chlapci postup do 

okresního kola.  

 JZD v naší  obci mělo v letošním roce pěknou úrodu řepky. Sklidilo ji na 
90 q, coţ druţstvu finančně značně pomohlo, neboť jeden metrický cent se prodá-

vá za 300,- Kčs do státního výkupu. Také do sklizně obilí, které je na 70 ha, s oh-

ledem na špatné počasí, druţstvo nasadilo všechny dostupné prostředky od samo-
vazu po ruční kosení polehlého obilí.  

    AKTUÁLNÍ INFORMACE 
 

 Svoz PDO (čtrnáctidenní) - 2.9., 16.9., 30.9., 14.10., 28.10., 11.11.2011 

 Předpokládaný termín veřejného jednání zastupitelstva  obce je dne 
3.10.2011 

 Ekodvůr sděluje občanům, ţe lze odevzdávat ve sběrném dvoře obaly pou-

ţitých  prázdných tonerů z tiskáren a kopírek. Velkoobjemový odpad lze 

odevzdávat pouze v den vyhlášení sběru !!!!!! 

 V pondělí 17.10.2011 v době od 16.00 do 17.30 hod. bude ve dvoře OÚ 

sběr šatstva a jiných potřeb pro humanitární účely. 

 Sběr nebezpečného odpadu se uskuteční v sobotu 22.10.2011 od 10.00 
do 13.00 hod. v ekodvoře. V tuto dobu bude odběr ostatního odpadu ome-

zen. 

 Od 12.9.2011 budou na sběrná místa doplněny kontejnery na BIOODPAD 
se svozem 2x týdně. Bliţší informace o třídění BIOODPADU najdete na 

letáčku svozové firmy van Gansewinkel. 

 ZŠ Lelekovice oznamuje, ţe podzimní prázdniny jsou od středy 26.října do 
pátku 28.října 2011. 

 MŠ Lelekovice zve v pátek 23.9.2011 maminky s dětmi na loutkovou po-

hádku o perníkové chaloupce, začátek v 9.00 hod. 

Čí sú hody? Naše! 
 
Příprava našich obecních, Václav-

ských hodů je pár dnů před finišem. 

Výsledek několikaměsíční práce sku-

piny ochotných lidiček se veřejnosti 
představí v sobotu 24. září v tradičním 

gardu, tj. dopoledne budou stárci zvát 

obyvatele k účasti na hodovním vese-
lí, poobědovým průvodem po Leleko-

vicích, při kterém si stárci vyzvedáva-

jí svoje stárky, slavnostním zatanče-

ním besedy kolem májky na Skalce a 
posledním bodem programu bude ve-

černí taneční zábava. Aby ale tohle 

všechno mělo v onu sobotu hladký 
průběh, aby páry stárků byly patřičně 

připravené a vybavené, zkrátka aby 

všechno potřebné bylo hotovo, musí 
se započít s přípravami uţ několik 

měsíců předtím.  

Začíná se tím nejdůleţitějším, a to je 

zjištění zájmu ze strany stárků a  jestli 
jich vůbec bude dostatek. Po několika 

předchozích hubenějších létech překvapili místní mladí loňskou rekordní účastí, 

kdy se Václavských hodů zúčastnilo 24 krojovaných párů. A tento zájem byl 
velkým příslibem pro roky následující. Minimální počet párů sice není stanoven, 

v poválečném období bývalo několikero hodů jen se šesti páry, ale letos se jich 

připravuje 16, takţe se můţeme těšit na 4 taneční kolečka.Místní omladina se jiţ 
po několik týdnů intenzivně věnuje jejich  přípravě. Letos se pustila do nácviku 

České  i  Moravské besedy. Pokud však by ještě někdo měl zájem se hodů jako 

stárek či stárka zúčastnit, rádi ho uvítáme na našich společných schůzkách kaţ-

dou neděli od 19,00 hodin v sokolovně na Skalce.  
Pro většinu je potřeba rezervovat kroje a boty. Obvykle se půjčují u paní Hoda-

ňové ve Slatině a zamlouvají se skoro rok předem. Uţ několik let můţete na 

obecních hodech vídat také místní lelekovské kroje, které jsou trochu méně 
zdobné neţ ty kyjovské, ale půvab jim rozhodně nechybí. 

Týden před konáním hodů pak nastupují intenzívní přípravy. Z lesa se musí do-

pravit pokácený vysoký strom, dnes uţ za pomoci techniky se postaví mája, kte-

rou stárci nonstop hlídají. 



Lelekovičtí stárci, Sokol a Zastupitelé obce Lelekovice zvou všechny   

občany na tradiční  

 

VÁCLAVSKÉ HODY, které se konají v sobotu 24.9.2011. 

Program:   od   8.00 hod. zvaní občanů na hody 
         od 14.00 hod. průvod stárků obcí 

         od 20.00 hod. hodová zábava v Sokolovně 

K tanci a poslechu hraje dechová kapela  Moraváci.  

Stárky sice nemají povinnosti u velké máje, ale rozhodně se nenudí, musí stih-
nout spoustu jiného. Zdobí menší májky, které se umísťují na jejich domy, po-

tom taky haldu rozmarýnových snítků (pro informaci jich je přes šest stovek), 

které se rozdávají obyvatelům při zvaní na hody, šperkují rozmarýnu a holínky 

svého stárka, věnečky na hlavy, coţ obnáší nejen spoustu uzlíků a mašliček, ale 
předně nákup kilometrů barevných pentlí a pentliček a hodiny titěrné práce. 

Na nich je také příprava občerstvení, které se rozdává při tancování u domů a je 

pak na stolech při večerní zábavě. 
No a  pak uţ  „jenom“ oblékání  kroje. Je otázkou  nikoli desítek  minut, ale  spíš  

hodin a sama by to stárka rozhodně nezvládla – ovazují, utahují, zdobí vestič-

kou, zástěrkou a mašlemi, zkrátka strojí ji obvykle dvě další  ţeny. 
Současnou podobu hodů uţ  většina obyvatel Lelekovic asi zaţila, ale pamětníků 

jsme se zeptali na jejich minulost.  

Za první zmínku o hodech v Lelekovicích lze povaţovat záznamy o posvíceních, 

které jsou v obecních kronikách datovány někdy koncem 16. století. Přibliţně 
koncem 19. století se tyto slavnosti začaly nazývat „hody“ a bývalo zvykem dě-

lat tzv. staré a mladé hody. Těm starým se také říkávalo císařské a bývaly třetí 

neděli v říjnu. Ty mladé bývaly týden po nich. 
V době první republiky byla období ekonomických krizí, poté přišla další válka, 

takţe se hody nedělaly pravidelně. Hodová tradice se postupně začala obnovovat 

aţ po 2. sv. válce, kdy se také zrodilo jejich novodobé označení „Václavské“. 
Bývávaly ale u nás i tzv. špenátové hody,  první neděli v květnu.  Hodovní obdo-

bí jsou totiţ historicky obecně spojena buď s jarním nebo podzimním odevzdá-

váním poddanských dávek vrchnosti. Na jaře se odevzdávala mláďata - kuřata, 

housata, káčata..., na podzim pak dávky z úrody plodin, ale i dospělá zvířata ja-
ko například husy. 

Průběh hodů dřívějších byl hodně podobný těm dnešním, snad jen s několika 

málo rozdíly – konaly se v neděli, protoţe soboty byly pracovními dny, stárci 
chodívali v den hodů ke stárkám na večeři, dnes chodívají na oběd a řadu let se 

ţádalo o hodovní právo předsedu Národního výboru, dnes starostu.               P. E. 

Nejvíce práce ale vykonali noví pomocníci - řádkovač se sekačkou, kterými bylo 
pokoseno zatím 40 ha obilovin. Stroje jsou určeny pro tzv. tří fázovou sklizeň, 

kdy v první fázi je obilí poloţeno do řádků, ve druhé po zaschnutí je sekačkou 

pořezáno na krátké stvoly a ve velkoobjemových vozech odvezeno k výmlatu. 

Ve třetí fázi se takto upravené obilí mlátičkou vymlátí a krátká sláma vyfouká 
do stohu. Stroje zakoupilo JZD přede ţněmi. Druţstevníkům vydatně pomáhají 

brigádníci a pracuje se i v neděli. JZD letos poprvé zavedlo ve spolupráci s Jed-

notou společné stravování druţstevníků v místním pohostinství. Oběd je v ceně 
6,- Kčs a  druţstvo jej dotuje částkou 3,50 Kčs. S kvalitou i mnoţstvím jsou 

strávníci spokojeni. 

 U poňavského mostu byla zachycena motocyklistou naše občanka B.S., 
utrpěla středně těţké zranění a byla odvezena do nemocnice v Brně. Od jara  aţ 

do srpna bylo chladné počasí s výjimkou několika teplých dnů. Zato v září celý 

měsíc byl teplý s denní teplotou přes 20 °C, ale bez deště. 

 Děti navštěvující mateřskou školku se pochlubily svými výkresy na veřej-
né výstavě v knihovně MNV. Svoje obrázky vystavovali malí kreslíři ve věku od 

4 do 6 roků. Návštěvníci výstavy, a bylo jich asi 300, velmi chválili práce těch 

nejmladších. Školka má nyní místnost v národní škole, kam chodí 30 dětí v době 
od 7.30 do 12.15 hodin. Z prodejny Jednoty č.p. 182 byla zřízena 

„Samoobsluha“. Tím se dostává našim občanům větší moţnost výběru zboţí. 

Ředitel naší nár. školy K. Tesař byl přeloţen do jiné školy. V Lelekovicích na-
stoupil jako ředitel školy v roce 1941 a má velkou zásluhu na tom, ţe naše škola 

byla opravena a zvelebena. Na jeho místo nastoupil R. Sudický. V obci se vy-

skytly tři případy onemocnění nakaţlivou ţloutenkou a také mnoho občanů one-

mocnělo chřipkou. V nár. škole bylo provedeno očkování ţactva proti TBC. 
 Naše JZD prodalo 30 selat druţstevníkům a občanům, kteří pomáhají 

druţstvu.V zimním období uhynulo přes 40 selat, protoţe vepřín pod Březinou 

nebyl v dobrém stavu, chybí klimatizační zařízení. Pro nedostatek krmiva nebu-
de splněna dodávka vepřového masa, dodávky mléka jsou překračovány. Plněny 

jsou dodávky hovězího a drůbeţího masa. 

 Pro důchodce, kteří jsou závislí na společném stravování v místním po-

hostinství, uspořádal MNV na Štědrý den štědrovečerní večeři s malou oslavou 
vánočních svátků. Sešli se odpoledne ve 14 hodin ve vánočně vyzdobené míst-

nosti pohostinství Jednoty. Nechyběl ani vánoční stromek. Štědrovečerní večeře 

byla tradiční: polévka, smaţený kapr s bramborovým salátem a zákusek. Dů-
chodci také dostali malý dárek - balíček, ve kterém byl pár rukavic, kapesníky a 

vánočka. Následovala přátelská beseda se vzpomínkami na proţitý ţivot, po kte-

ré se 38 vděčných důchodců, některých jiţ osamělých, rozešlo s dobrým vánoč-
ním pocitem do svých domovů. 

                 Chlup Zdeněk-kronikář 
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Novinky z fotbalového oddílu AC Lelekovice 
 

Ohlédnutí za loňskou sezonou 
Starší přípravka se rozloučila se sezonou 2010-2011 krásným třetím místem v tabul-

ce a celý rok pěkně šlapala na paty nejlepším dvou týmům. Vţdy s Nordicem a 

Medlánkami svedla vyrovnané zápasy. 

Dorost ukončil své roční působení sice posledním místem, ale stále se herně zlepšo-
val. Potěšením je, ţe ti nejstarší kluci se zapojí do našeho „A“ týmu a ti nejšikov-

nější budou dále hostovat za dorost v Kuřimi. 

Muţi udělali fanouškům v uplynulé sezoně největší radost. Skončili na druhém mís-
tě městského přeboru, coţ je nejlepší umístění lelekovického fotbalového druţstva 

za několik pěkných pár desítek let. Odchod trenéra Ivoše Peřiny a některých hráčů 

je však velkou ztrátou a letošní ambice jsou tak mnohem skromnější. 
 

Před nadcházející sezonou 

Do nového ročníku 2011-2012 jsou přihlášeny opět tři druţstva. Nově mladší pří-

pravka, dále pak mladší ţáci a samozřejmě muţi. 

 

Mladší přípravka má premiéru  

Ti nejmenší chlapci si po jarních přátelských zápasech a domácím turnaji okusí 
opravdovou soutěţ. Budeme jim fandit a drţet palce. 

Mladší žáci jsou pokračováním skvělé party odrostlejších kluků, jeţ loni a přede-

vším předloni překvapila snad kaţdého soupeře. Velmi úzký kádr chlapců to však 
bude mít letos velmi těţké. 

Muži jsou přihlášeni opět do městského přeboru. Dodatečně po skončení loňské 

sezony byla moţnost z druhého místa postoupit do krajské 1.B třídy, avšak po zra-

lém uváţení výkonného výboru AC nebyla nabídka akceptována. Především finanč-
ní, ale i neodpovídající technické moţnosti, spolu s velmi úzkým kádrem vlastních 

hráčů, novým trenérem  a teprve rozvíjející se koncepcí vedly k jednoznačnému 

rozhodnutí-hrát se ctí dále nejvyšší městskou soutěţ. Drnovice byly jen jedny.   
Do vyšší krajské soutěţe postoupila nakonec aţ z pátého místa Slatina a byla 

přiřazena do hodonínského okresu! 

 

Popřejme všem lelekovickým fotbalovým týmům co nejlepší výsledky, žádná 

zranění a mnoho spokojených fanoušků. Soutěže začínají  již  koncem srpna a 

začátkem září, tak tedy Lele Olééé. 
 

Uzávěrka 19.8.2011 Příští číslo cca: 11/2011     Září - Říjen  2011 

30 let existence mateřské školy v nové  budově  aneb 

historie mateřské školy v Lelekovicích od roku 1959 

  
Výstavba nové budovy mateřské školy byla zahájena v roce 1972.  Její realizace 
však nebyla jednoduchá, stavba nepostupovala tak rychle, jak se předpokládalo. 

Projekt byl atypický, terén svaţitý 

a nepodařilo se zajistit trvalý sta-
vební dozor. V některých období 

bylo nutno výstavbu přerušit pro 

nedostatek stavebního materiálu. 

Výstavbu  řídili členové rady 
MNV – předseda Vladimír Kincl, 

Ing. Bořivoj Milion CSc., později 

Ing. Jiří Kudla.  Pracovníky byli 
převáţně občané – brigádníci. Na  

stavbě bylo odpracováno přes 18 

tisíc brigádnických hodin, hodnota 

díla vyčíslena na 1,5 mil. Kčs. 
1.9.1981 došlo k otevření školy ve 

dvou odděleních, coţ rázem rozšířilo kapacitu na  61 dětí. Součástí areálu školy 

byla také nová školní kuchyně, ve které se vařily obědy i pro děti základní školy. 
O rok později proběhla závěrečná  úprava  školní zahrady. V roce 1992 byla budo-

va plynofikována, v roce 1995 napojena na veřejný vodovod. 

Potřeba zajistit péči o děti zaměstnaných matek byla od 6.10.1959 řešena vyuţitím 
jedné třídy v budově základní školy. „Mateřská škola je s polodenním provozem a 

o prázdninách jsou děti doma“, píše ředitelka p. Marie Turečková z Brna do kroni-

ky v roce 1959.  A dále: „Na škole učily ještě tyto soudruţky učitelky: Vlasta To-

manová a Emilie Vaváková z Brna ,Vladimíra Dupalová z Malhostovic (ředitelka) 
a Marie Třeštíková ze Svatoslavy. Kaţdým rokem navštěvovalo mateřskou školu 

kolem 30 dětí. Školnicí ve škole byla Dagmar Hušková“. V letech 1966-1970 ško-

lu řídily postupně Pěva Tauberová-Kravčenková, Olga Vřešťálová a Libuše Ze-
mánková. Několikrát do roka  děti společně navštívily  zubního a  dětského lékaře, 
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